

NEWS Lehre.International

+++ [ENGLISH VERSION BELOW](#) +++

Liebe Lehrende der Universität Potsdam,
liebe Kolleg*innen,

womöglich sagen Sie sich jetzt: „Noch ein Newsletter?!“ Das wäre verständlich, ist doch eine Universität ein Teil immer komplexer werdender Gesellschaften, durchdrungen von einer Unmenge an Informationen und Nachrichten. Breaking News wie die Kooperation der Universität mit Hasso Plattner und dem Land Brandenburg machen die große Runde. Bei weniger prominenten Nachrichten stellt sich jedoch immer die Herausforderung, die relevanten Zielgruppen zu erreichen. Mailings oder Newsletter sind nach wie vor eine gute Wahl, um zielgerichtet und gebündelt Informationen zu verbreiten, statt sich auf durch Algorithmen bestimmte Kanäle und Nachrichten mit kurzer Halbwertszeit zu verlassen. Mit "NEWS Lehre.International" wollen wir explizit Themen, Neuigkeiten, Weiterbildungs- und Unterstützungsangebote rund um die Internationalisierung von Lehren und Lernen fokussieren. Drei- bis viermal jährlich und zukünftig in Abstimmung mit dem International Office möchten wir Sie informieren und Sie gleichzeitig einladen, sich mit interessanten Mitteilungen, Veranstaltungen oder Projektberichten zu beteiligen. [Schreiben sie uns!](#)

Mit besten Grüßen aus den Teams von EDUC und COIL.UP

WORKSHOPS | TRAININGS | WEITERBILDUNG

Bricks, Minds, and Breakthroughs: Creative Problem-Solving in (internationalized) higher education with Lego Serious Play

10. Juni 2025, 13:00 bis 15:00 Uhr, Campus Neues Palais, Haus 6 Raum 0.23/24

Ob in der Lehre, der Internationalisierung der Hochschulbildung, der Weiterbildung oder der Verwaltung – überall stehen wir vor Herausforderungen, die neue Ideen erfordern. Die Visualisierung von Ideen kann Impulse für Entwicklungs- und Gestaltungsaufgaben liefern. In einem interaktiven Workshop sind Dozierende und Mitarbeitende der UP eingeladen, an ihren bereichsspezifischen Fragen zu arbeiten und Antworten auf kreative Weise zu entwickeln. Gleichzeitig lernen Sie Lego Serious Play als gewinnbringende Methode für Problemlösungsprozesse kennen. Maria José Castelazo André, Global Curriculum Manager an der Universidad Jesuita de Guadalajara (ITESO, Mexiko) und Kurzzeitgast an der UP, ist zertifizierte LSP-Trainerin und leitet den Workshop in englischer Sprache.

<https://www.uni-potsdam.de/de/coilup/informationen-veranstaltungen/bricks-minds-and-breakthroughs>

Unlock Global Classrooms: Introductory COIL/Virtual Exchange Training for EDUC Teachers!

23. Juni | 4. Juli 2025, 10:00 bis 11:30, Online-Angebot

Collaborative Online International Learning (COIL) und Virtual Exchange (VE) überwinden die Grenzen des Seminarraums und fördern grenzüberschreitende Interaktion und gemeinsame Lernerfahrungen. Stellen Sie sich vor, Ihre Studierenden arbeiten gemeinsam mit Kommiliton*innen aus der EDUC-Allianz oder anderen Universitäten weltweit an spannenden Projekten, tauschen Perspektiven aus und entwickeln wichtige Kompetenzen wie interkulturelle Kommunikation, digitale Kompetenz und Teamarbeit – und das alles im Rahmen Ihrer bestehenden Lehrveranstaltungen! Das gemeinsam von EDUC und COIL.UP organisierte Trainingsangebot (englischsprachig) für Lehrende aller EDUC Partnerhochschulen kombiniert eine grundlegende Einführung in die Prinzipien und Elemente von COIL/VE, die Entwicklung erster Ideen für internationale Kollaborationen und die Reflexion der damit verbundenen Herausforderungen.

<https://courses.educalliance.eu/course/539>

Weitere Angebote der EDUC Teaching Academy für Dozierende und Mitarbeiter der UP

Die Teaching Academy der EDUC University Alliance bietet allen Lehrkräften und Mitarbeitern den der Partnerhochschulen regelmäßig eine Vielzahl von unterschiedlichen Fortbildungen und Microcredentials an. Sie können jederzeit im EDUC-Katalog über den Filter "Zielgruppe" nach passenden Angeboten suchen. (Zugang mit UP-Account)

[An introduction to intercultural communication](#) (course)

[Creativity in Teaching](#) | [English for Academic Staff](#) | [English Mediated Instruction](#) | [Summer AI Lab](#) | [English for Professionals](#) | [Taste Czech](#) | [Leadership in International Academic Setting](#) | [Introduction to Environmental Anthropology](#) | [Introduction to Visual Anthropology](#)

<https://courses.educalliance.eu>

EDUC Second Good Practices Staff Week: Planning Strategies and Content Development

15. bis 18. Oktober 2025, Universität Pécs, Ungarn

Dieses 4-tägige Programm führt die Teilnehmenden durch eine effektive Planung, die Erstellung digitaler Inhalte und deren Integration in Kurse. Es beginnt mit Strategie- und Planungswerkzeugen, geht über einfache bis hin zur komplexen Inhaltsentwicklung mit Moodle und H5P und schließt mit der Integration und dem Testen von Kursmaterialien. Grundkenntnisse in Moodle sind Voraussetzung für die Teilnahme. Das Programm ist kostenlos.

<https://www.educalliance.eu/events/gps-content-development>

AUS DER COMMUNITY

SUNY COIL Global Network würdigt COIL Ambassadors der Mitgliedsinstitutionen

Im Rahmen eines Webinars der SUNY COIL-Community am 21. Mai 2025 wurde Dr. David James Prickett vom Zentrum für Sprachen und Schlüsselkompetenzen (Zessko) für sein langjähriges Engagement zur Förderung und Weiterentwicklung des internationalisierten Lehrens und Lernens an der Universität Potsdam als COIL Ambassador geehrt.

<https://www.uni-potsdam.de/de/coilup/information-materials/news-blog>

VERANSTALTUNGEN

Online Session zur Internationalisierung von Studienprogrammen

17. Juni 2025 | 9:00 - 10:30

Im Rahmen der Education Week an der Universität Rennes findet eine Online Session zur "Internationalisierung: Vom Kurs zum Studiengang" statt. Sujal Chouhan, EDUC Project Manager for Training Offer, Universität Rennes, wird praktische Strategien, innovative Lehransätze und die barrierefreie Integration internationaler Themen in lokalsprachige Programme vorstellen.

Bereits am Vortag ist die "Hochschullehre im Zeitalter von KI" (16. Juni) Thema einer weiteren Online Session.

[Anmeldung zu beiden Veranstaltungen bis zum 12. Juni](#)

GRANTS | FUNDING | SUPPORT

Förderung für internationale Kooperationskurse – Tel Aviv University

Die Tel Aviv University (TAU) ist strategische Partnerin der Universität Potsdam und schreibt zweimal jährlich Fördergelder für international-kollaborative Kurse aus (3.000 USD pro Kurs). Wenn Sie Partner *innen oder Kolleg*innen an der TAU haben, können diese eine Förderung für Ihr gemeinsames Kursvorhaben beantragen. Diese Kurse können jedes akademische Thema abdecken und müssen von Dozierenden der TAU in Zusammenarbeit mit einem oder mehreren Kolleg *innen von mindestens einer anderen Universität durchgeführt werden.

Bewerbungsfrist: 30. Oktober 2025 (für Kooperationen im Frühjahr 2026) [Zur Ausschreibung](#)

Wissenschaftliche Hilfskräfte für COIL/Virtual Exchange Projekte

Die Organisation, Gestaltung und Durchführung von internationalen Lehrkooperationen ist mit zusätzlichen Aufgaben verbunden, von denen wir Sie als Lehrende bestmöglich entlasten wollen. Neben der Beratung und Projektbegleitung stellt COIL.UP Mittel für die temporäre Finanzierung von studentischen Hilfskräften zur Verfügung. Planen Sie eine internationale Kooperation in der Lehre, die den Austausch von Studierenden beinhaltet? Wenden Sie sich jederzeit an uns!

<https://www.uni-potsdam.de/de/coilup/coilup/angebote#c570090>

ENGLISH VERSION

Dear Lecturers of the University of Potsdam,
Dear Colleagues,

You may be thinking to yourself, "Another newsletter?!" That would be understandable, as universities are part of an increasingly complex society permeated by vast amounts of information and news. Breaking news, such as the university's collaboration with Hasso Plattner and the state of Brandenburg, is circulating. However, with less prominent news, there is always the challenge of reaching the relevant target groups. Newsletters are still an effective way to disseminate targeted, bundled information instead of relying on channels and news with a short shelf life determined by algorithms. With "NEWS Lehre.International", we explicitly focus on topics, news, professional development, and support services related to the internationalization of teaching and learning. Three to four times a year, and in the future in coordination with the International Office, we would like to send updates and invite you to participate by sharing interesting announcements, events, or project reports. Contact us at: lehreinternational-list-owner@uni-potsdam.de

Best regards from the EDUC and COIL.UP teams

ACADEMIC DEVELOPMENT | WORKSHOPS | TRAININGS

Bricks, Minds, and Breakthroughs: Creative Problem-Solving in (internationalized) higher education with Lego Serious Play LSP

June 10, 2025, 1:00 to 3:00 p.m., Campus Neues Palais, House 6 Room 0.23/24

Lecturers and staff are invited to work on area-specific challenges in a moderated process, e.g. in teaching, the internationalization of higher education, continuing education or administration, and to develop ideas and solutions. At the same time, you will get to know Lego Serious Play as a method for problem-solving processes. Maria José Castelazo André, Global Curriculum Manager at the Universidad Jesuita de Guadalajara (ITESO, Mexico) and short-term guest at the UP, is a certified LSP trainer and will lead the workshop.

<https://www.uni-potsdam.de/de/coilup/informationen-veranstaltungen/bricks-minds-and-breakthroughs>

Unlock Global Classrooms: Introductory COIL/Virtual Exchange Training for EDUC Teachers!

June 23 | July 4, 2025, 10:00 to 11:30 a.m., online

Collaborative Online International Learning (COIL) and Virtual Exchange (VE) transcend the boundaries of the classroom and promote cross-border interaction and shared learning experiences. Imagine your students working together with fellow students from the EDUC alliance or other universities worldwide on exciting projects, exchanging perspectives and developing important skills such as intercultural communication, digital competence and teamwork - all within the framework of your existing courses! The training offer (in English) jointly organized by EDUC and COIL.UP for lecturers from all EDUC partner universities combines a basic introduction to the principles and elements of COIL/VE, the development of initial ideas for international collaborations and reflection on the related challenges.

<https://courses.educalliance.eu/course/539>

EDUC Teaching Academy offers for UP lecturers and staff

The Teaching Academy of the EDUC University Alliance regularly offers all teaching staff and employees of the partner universities a wide range of different training courses and microcredentials. You can search for suitable offers at any time in the EDUC catalog using the "Target group" filter. (Access with UP account)

[An introduction to intercultural communication](#) (course)

[Creativity in Teaching](#) | [English for Academic Staff](#) | [English Mediated Instruction](#) | [Summer AI Lab](#) | [English for Professionals](#) | [Taste Czech](#) | [Leadership in International Academic Setting](#) | [Introduction to Environmental Anthropology](#) | [Introduction to Visual Anthropology](#)

<https://courses.educalliance.eu>

EDUC Second Good Practices Staff Week: Planning Strategies and Content Development

October 15 to 18, 2025, University of Pécs, Hungary

This 4-day programme at the University of Pécs, Hungary guides participants through effective planning, digital content creation, and course integration. Starting with strategy and planning tools, it moves from simple to complex content development using Moodle and H5P, and concludes with integrating and testing course materials. Basic knowledge of Moodle is a prerequisite for participation. The program is free of charge.

<https://www.educalliance.eu/events/gps-content-development>

FROM THE COMMUNITY

SUNY COIL Global Network celebrates its ambassadors

During a webinar of the SUNY COIL community on May 21, 2025, Dr. David James Prickett from the Center for Languages and Key Competencies (Zessko) was honored as a COIL Ambassador for his long-standing commitment to the promotion and further development of internationalized teaching and learning at the University of Potsdam.

<https://www.uni-potsdam.de/en/coilup/information-materials/news-blog>

EVENTS

Online session on the internationalization of study programmes

June 17, 2025 | 9:00 - 10:30

As part of the Education Week at the University of Rennes, an online session on "Internationalization: from course to programme" (17 June) will take place. Sujal Chouhan, EDUC Project Manager for Training Offer, University of Rennes, will present practical strategies, innovative teaching approaches and the barrier-free integration of international topics into local language programs.

The day before, "University Teaching in the Age of AI" (June 16) will be the topic of another online session.

[Registration for both events until June 12](#)

GRANTS | FUNDING | SUPPORT

Collaborative International Course Grant – Tel Aviv University

The Tel Aviv University (TAU) is a strategic partner of the University of Potsdam and offers funding for international collaborative courses twice a year (3,000 USD per course). If you have partners or colleagues at TAU, they can apply for funding for your joint course project. These courses can cover any academic topic and must be taught by TAU faculty in collaboration with one or more colleagues from at least one other university.

Application deadline: October 30, 2025 (for collaborations in spring 2026)

[To the call for applications](#)

Student assistants for COIL/Virtual Exchange Projects

We aim to relieve the teaching staff of the additional tasks involved in the organization, design, and implementation of international teaching collaborations. In addition to offering guidance and project support, COIL.UP provides funding for the temporary employment of student assistants. Are you planning an international teaching collaboration involving virtual exchanges between student groups?

Contact us at any time! coilup@uni-potsdam.de

<https://www.uni-potsdam.de/en/coilup/coilup/offers#c570090>